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در بسیاری از 

بخش های 

صنعتی، زمانی 

که تحریم ها کمتر شوند، 

رویکردها از سمت تامین 

داخل به سمت تامین خارج 

می روند اما در حوزه دفاعی 

و نظامی این گونه نیست و 

بخش بزرگی از ظرفیت های 

دانشگاه های داخل به سمت 

تولید فناوری های موردنیاز 

صنایع نظامی و دفاعی 

کشور گرایش دارد
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@ f a r h i k h t e g a n d a i l y
دوشنبه ۲ دی ۱۳۹۸   شماره ۲۹۳۹

۲۴۰نفرمتخلفانتقالازخارجدرعلومپزشکی

کیانوش جهانپور در گفت وگو با مهر، درباره جدیدترین آمار در زمینه شناسایی 

متخلفان انتقال از خارج به داخل در گروه علوم پزشکی گفت: »طبق آخرین آمار 

۲۴۰ نفر شناسایی شده اند که اگر درحال تحصیل بودند، از ادامه تحصیل شان 

جلوگیری به عمل آمد و اگر در مرحله رسیدگی بودند، پرونده آنها متوقف شد.«  

او ادامه داد: »این موضوع یک پرونده جداگانه در حوزه تخلفات انتقال از خارج 

به داخل در حوزه آموزش علوم پزشکی است که درحال رسیدگی به آن هستیم.«  

رئیس مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت افزود: »تخلفاتی هم از 

سوی دانشجویان و هم از سوی افراد دیگری که در این پرونده ها دخیل بوده اند، 

مطرح بوده است. این پرونده به نوعی ارجاع قضایی شده و ادامه رسیدگی به 

آن قاعدتا از طریق مراجع قضایی خواهد بود و اطلاع رسانی درباره آن متعاقبا 

صورت می گیرد.«  جهانپور گفت: »بررسی ها در این زمینه همچنان ادامه دارد 

و اگر موارد جدیدی هم باشد، مشمول همان خواهد شد.« 

هیچپیشنهادمکتوبیدربارهشیوهنامهانضباطیدانشجویانارائهنشد

حمیدرضا علومی یزدی، معاون حقوقی وزارت علوم درباره آخرین وضعیت شیوه نامه جدید 

انضباطی دانشجویان و اینکه قرار بود با توجه به پیشنهادهای دانشجویان اصلاح شود، گفت: »در 

جلسه ای که با حضور جنیدی، معاون حقوقی رئیس جمهور و نمایندگان تشکل های دانشجویی 

داشتیم، آخرین حرف ما این بود که تشکل های دانشجویی به صورت مکتوب پیشنهادهای خود 

را درباره شیوه نامه اعلام کنند تا در اسرع  وقت بررسی شود.«  او ادامه داد: »تا این لحظه هنوز 

پیشنهاد مکتوبی توسط تشکل های دانشجویی درباره شیوه نامه جدید انضباطی دانشجویان 

ارائه نشده است.«  معاون حقوقی و امور مجلس وزارت علوم افزود: »همچنین از جنیدی، معاون 

حقوقی رئیس جمهور در این خصوص پیگیر شدم، هنوز به وی پیشنهاد مکتوبی توسط تشکل های 

دانشجویی ارائه نشده است.«  گفتنی است، در پی برخی اعتراضات دانشجویان، معاون حقوقی 

رئیس جمهور اعلام کرده بود: »شیوه نامه انضباطی جدید در این معاونت بررسی شده و موارد 

مغایر با قانون اساسی، قوانین عادی مرتبط و منشور حقوق شهروندی با همکاری نمایندگان 

تشکل های دانشجویی و دستگاه های مربوطه بررسی و اصلاح خواهد شد.« 

۱۵۰میلیاردتومانکمکهزینهتغذیهدرحسابعلومپزشکی

سیماسادات لاری، معاون فرهنگی و دانشجویی وزیر بهداشت در 

گفت وگـو بـا خبرگزاری دانشـجو، با اشـاره بـه واریز کمک تغذیه به 

دانشـگاه های علوم پزشـکی گفت: »هفته گذشـته ۱۵۰ میلیارد 

تومان به عنوان یارانه کمکی تغذیه به حساب دانشگاه های علوم 

پزشـکی واریـز شـد.«  او افزود: »درصدد هسـتیم ایـن کمک یارانه 

را بـه بودجـه تغذیـه در دانشـگاه ها اضافه کنیم.«  معاون فرهنگی 

وزیـر بهداشـت اضافـه کرد: »سـال آینده نیز ۴۰۰ میلیـارد تومان 

بـرای یارانـه کمکـی تغذیه دانشـگاه ها در نظر گرفته شـده که اگر 

همیـن رقـم بـه بودجـه اصلـی اضافـه شـود، بخشـی از مشـکلات 

تغذیـه دانشـگاه ها حـل خواهـد شـد.«  لاری خاطرنشـان کـرد: 

»این کمک هزینه به دانشـگاه های وزارت علوم نیز از طرف دولت 

اختصاص داده شـد.« 

دانشگاه

ارگانهاوسازماننظامیودفاعی

دردنیاهمیشهارتباطتنگاتنگی

بادانشگاههاداشتهودانشگاهها

تولید در ارگانها این با همگام

علمحرکتکردهاند.اینمسالهدرایرانهمصدقمیکندوبسیاری

ازدانشگاههایکشورهمکاریهاییباصنایعدفاعیونظامیدارند.

قراردادهاییکهبهویژهدرسالهایاخیربیندانشگاههاومراکزنظامی

منعقدشده،گویایحجمبالایاینهمکاریهاست.درسال9۵بودکه

وزیردفاعوپشتیبانینیروهایمسلحازهمکاریاینوزارتخانهباوزارت

علومدرحوزههایمختلفطراحیوپروژههایمشترکتحقیقاتیو

دفاعیخبردادواعلامکردکهاینهمکاریبا9۵دانشگاهکشوربرقرار

استوازدانشمحققانودانشجویانایندانشگاههادرراستایتولید

فناوریهایروزاستفادهمیکنند.

بهگفتهوزیرعلوم،تحقیقاتوفناوریدرسال96،دانشگاههایکشور

قراردادهایمشترکیبالغبر۲۰هزارمیلیاردریالبابخشهایمختلف

وزارتدفاعونفتداشتهاند.درجدیدترینآماریکهچندماهقبلاز

سویمدیرکلدفترارتباطباصنعتمعاونتپژوهشیوفناوریوزارت

علوم،تحقیقاتوفناوریارائهشد،دانشگاههابامراکزیدرارتباط

هستندکهبیشترینمحدودیتهارابرایتامینقطعاتونیازهایخوداز

خارجازکشوردارندودراینمیان،وزارتدفاعبابیشترینمحدودیتها

روبهروست،بنابراین،اینوزارتخانهارتباطتنگاتنگیبادانشگاههاداردو

قراردادهایمتعددیرابادانشگاههایمختلفبهامضامیرساند.تعداد

قراردادهایوزارتدفاعبادانشگاههابهحدودهزارموردمیرسدواین

همکاریهاهمچناندرحالگسترشاست.علاوهبراینوزارتنفت،وزارت

صنعت،معدنوتجارتونیزوزارتنیروجزءسازمانهاییهستندکه

مشارکتهایقابلتوجهیدردانشگاههادارند.دانشگاهعلموصنعت

بهعنوانیکیازبرتریندانشگاههایکشوردرزمینهتولیدفناوری،در

دودههاخیربالغبر۲86قراردادصنعتیباسازمانصنایعدفاعیامضا

کردهبودکه۴۲۵میلیاردریالرادربرگرفتهاست.ایندانشگاهازسال8۵

تاکنون،بیشازدوهزارقراردادهمکاریباوزارتخانههاوصنایعمختلف

کشورمنعقدکردهکهدرمجموع،حدودسههزارمیلیارددلاربودهاست.

امضایقراردادوزارتعلومباوزارتنفتبهمنظورافزایشبرداشتازمخازن

نفتیدر۲۰میداننفتیوانجام۱۲پروژهدرصنایعپاییندستیازجمله

قراردادهایمنعقدشدهاست.تاکنون،وزارتعلومدربیشازهزارپروژه،

قراردادهاییراباصنایعهواوفضاودیگرسازمانهاامضاکردهاست.از

مهمتریندانشگاههایکشورکهارتباطتنگاتنگیباصنایعنظامیدفاعی

دارندمیتوانبهدانشگاهعالیدفاعملی،دانشگاهافسریامامعلی)ع(،

دانشگاهعلومدریاییامامخمینی،دانشگاهعلوموفنونهواییشهید

ستاری،دانشگاهافسریوتربیتپاسداریوجامعامامحسین)ع(سپاه

پاسدارانانقلاباسلامیاشارهکرد.دانشگاهآزاداسلامیواحدساری

ازدیگردانشگاههاییاستکهتاکنونتفاهمنامههاییرابرایساخت

تجهیزاتنظامیامضاکردهاست.ساختهواپیماهاوکشتیهایسبکبا

فناورینانوکامپوزیتازجملهفعالیتهایایندانشگاهباصنایعنظامیو

دفاعیاست.باتوجهبهارتباطقویدانشگاههایدولتیباصنایعنظامی

ودفاعیواطلاعاتکمیکهدراینزمینهوجوددارد،بهسراغدانشگاه

علموصنعترفتیمکهیکیازبرتریندانشگاههایکشوردرحوزهارتباط

باارگانهاینظامیوامنیتیودفاعیاست.

بهاینبهانهبانوراللهکثیری،مدیرهمکاریهایعلمی،صنعتیوفناوری

دانشگاهعلموصنعتایرانگفتوگوکردیمکه

البتهباوجودمحدودیتهاییکهدرارائهآمارو

ارقاموجودداردوباتوجهبهاهمیتاینموضوع،

خواندنآنخالیازلطفنیست.

دانشگاه علم و صنعت چقدر در راستای صنعتی  شدن 
و تجاری سازی محصولات حرکت می کند؟

دانشگاه علم و صنعت ایران امسال نودمین سالگرد 

تاسیس خود را جشن می گیرد و اولین دانشگاه کشور 

آن  از  مهندسی  دانشنامه های  نخستین  که  است 

بیرون آمده است. تاریخ تاسیس آن به سال ۱3۰8 و 

زمانی برمی گردد که آلمان ها در کشور حضور پررنگی 

داشتند. درواقع، پیشینه این دانشگاه یک پشتوانه 

به همین دلیل است که در بعضی  و  آلمانی دارد 

حوزه ها نسبت به دیگر دانشگاه ها شناخته شده تر 

پایه  بر  یا  ه بیس  رگا کا ه  نشگا ا د یک  ما   . هستیم

کارگاهی هستیم و بخش بزرگی از آموزش هایمان 

بر پایه کارگاه ها و آموزشگاه ها صورت می گیرد و دانش آموختگان دانشگاه 

ما به عنوان دانشجویان آچار به  دست و آماده وارد بازار می شوند. درحقیقت 

تعدادی از دانش آموختگان دانشگاه ما با وجود فضایی که در کشور حاکم 

است و آمار بالای بیکاری، پیش از فراغت از تحصیل شاغل می شوند. طبق 

ارزیابی های وزارت علوم در رابطه با اشتغال دانش آموختگان مشخص شده 

دانشگاه علم و صنعت ایران، رتبه نخست را بین دانشگاه های کشور دارد. به 

همین دلیل است که توسعه مراودات مان با صنعت از محوری ترین برنامه های 

ما در تاریخ دانشگاه بوده است. در این چند سال اخیر اقدامات منحصربه فردی 

در کشور انجام داده ایم. در سال 9۵، سازمان ارتباط با صنعت و دانشگاه را 

گسترده کردیم. معمولا در همه دانشگاه ها یک دفتر ارتباط با صنعت وجود 

دارد اما در دانشگاه علم و صنعت، ۱8 دفتر ارتباط با صنعت برنامه ریزی شده 

که تاکنون ۱۴ دفتر تاسیس شده است. این ۱۴ دفتر، مرتبط با حوزه های 

مختلف دانشگاه هستند که وظیفه شناسایی ظرفیت های دانشگاه و معرفی 

آن به صنایع کشور را دارند و اینکه مشخص کنند کشور در حوزه های دانش 

و فناوری به چه چیز هایی نیاز دارد و درواقع، به سمت دانشگاه بیایند و در 

زمینه سرمایه گذاری در آن حوزه ها ما را راهنمایی  کنند. در سال 96، براساس 

مطالعات جامعی که در سطح دنیا صورت گرفت، یک سبد گسترده الگوهای 

ارتباط بین دانشگاه و صنعت تدوین کردیم. این سبد شامل ۲۰ الگوی مختلف 

کار دانشگاه با صنعت است. در همان سال نیز یک شرکت سرمایه گذاری 

برای کارهایی تاسیس کردیم که به واسطه دولتی بودن 

دانشگاه، محدودیت هایی در رابطه با آنها پیش رو 

داریم. این شرکت خصوصی است و دانشگاه هم جزء 

سهامداران آن به شمار می رود. در سال 97، به سمت 

توسعه و تدوین پکیج سرویس های صنعتی حرکت 

کردیم و در سال جاری درحال اجرای یک مجموعه 

و مذاکرات خوبی  سرویس صنعتی هستیم   ۴9 با 

برای ارائه آنها با صنعت صورت گرفته است. امسال 

نیز الگوی عرضه متقابل را ارائه کردیم. در این الگو، 

اگر یک صنعت، نیازمند قطعه یا ماده ای شیمیایی یا 

فناوری یا برد الکتریکی باشد که پیش از این از خارج 

وارد می کرده و به دلیل تحریم ها، دچار محدودیت 

در واردات محصولات موردنیاز خود شده، ما ورود 

می کنیم و در صورت تمایل و آمادگی این صنعت 

طی قراردادی باید به ما تضمین دهد که محصولات 

خود را از ما خریداری می کند. ما نیز با سرمایه گذاری 

در شرکت سرمایه گذاری ای که در سال 96 تاسیس 

کردیم، روی تحقیق و توسعه محصول موردنیاز تمرکز 

کرده و با توانمندی و بضاعت هایمان نمونه را تحویل آنها می دهیم و در صورت 

تاییدشان، عرضه صورت می گیرد. اولین نمونه قرارداد از این الگوی متقابل 

هم به تازگی با بخشی از صنایع دفاعی کشور منعقد شد. 

با توجه به قراردادی که دانشگاه علم و صنعت با صنایع دفاعی منعقد می کند، 
ارگان های نظامی تا چه میزان در پیشبرد علم موثرند؟

بی تردید، صنایع نظامی و دفاعی باید از تکنولوژی برخوردار باشند و یک گام 

جلوتر از بدنه عرضه شده تکنولوژی در دنیا باشند. بخش قابل توجهی از دانش ها 

و فناوری هایی که ما امروز حتی به طور عام از آنها استفاده می کنیم، اولین بار 

در صنایع نظامی و دفاعی توسعه پیدا کرده و مورد استفاده قرار گرفته  است. 

اما در بسیاری از مواقع، به دلیل موقعیت محرمانه ای که این ارگان ها دارند، 

این مسائل معمولا تا زمانی که بازار پیدا نکرده و به بیرون عرضه نشده، مطرح 

و رسانه ای نمی شوند و جنبه عمومی پیدا نمی کنند تا از امنیت کافی برخوردار 

باشند و به همین دلیل، همه از آن بهره مند نمی شوند. در این امر تردیدی وجود 

ندارد که بخش قابل توجهی از فناوری هایی که امروز در دنیا به کار می روند، 

از صنایع نظامی و دفاعی نشات گرفته اند. قطعا هم بخش قابل ملاحظه ای از 

فناوری ها در این حوزه ها استفاده می شود که در فضاهای شهری مورداستفاده 

قرار نگرفته اند و شاید هم در خیلی مواقع ما از وجود آنها مطلع نشویم که یک 

روزی به ضرورتی در یک بخش نظامی در دنیا متولد شده اند. شاید معروف ترین و 

متداول ترین فناوری  اینترنت باشد. این فناوری که امروز در دنیا به شکل گسترده 

از آن استفاده می شود، زمانی در صنایع دفاعی آمریکا شکل گرفت و تا سال های 

سال به صورت داخلی توسط آنها استفاده شده است. بعد از آن، ترویج شده و 

دیگران هم از آن استفاده کرده اند و درحال حاضر تا حدی کاربردی شده که 

یک روز بدون آن نمی توان تاب آورد. 

صنایع و ارگان های نظامی در داخل کشور چه مقدار اهمیت دارند؟
در کشور ما، صنایع دفاعی و نظامی از حساسیت خاصی برخوردارند، چراکه 

اولین مواردی هستند که در تحریم ها مورد تاثیر قرار می گیرند و خیلی از وقت ها 

حتی به رغم تحریم نبودن هم، صنایع دفاعی علاقه ای ندارند فناوری های خود را 

از خارج از کشور فراهم کنند. بخش باثبات بازار عرضه و تقاضای فناوری برای 

بخش های نظامی به عهده ما دانشگاهی هاست. در بسیاری از بخش های 

صنعتی، زمانی که تحریم ها کمتر شوند، رویکردها از سمت تامین داخل به 

سمت تامین خارج می روند. اما در حوزه دفاعی و نظامی این گونه نیست و بخش 

بزرگی از ظرفیت های دانشگاه های داخل به سمت تولید فناوری های موردنیاز 

صنایع نظامی و دفاعی کشور گرایش دارد. 

چقدر ارتباط دانشگاه های داخلی با ارگان های نظامی قوی است و در بهبود 
این رابطه تلاش می کنند؟

دانشگاه های داخلی به همان دلایلی که صنایع دفاعی تمایلی به مشخص شدن 

مراودات آنها با دانشگاه ها ندارند، طبیعتا تمایل ندارند پرده از این مراودات با 

صنایع دفاعی بردارند و معمولا اطلاعات شفاف و دقیقی از این حوزه ها در اختیار 

نیست. قاعدتا غنی ترین اطلاعات را باید حوزه های دفاعی در اختیار داشته 

باشند؛ از طرفی، از آنجایی که آنها علاقه ای به مشخص شدن منابع خود ندارند، 

اقدام به معرفی همه آنها نمی کنند. البته معمولا اطلاع رسانی نسبت به همکاری 

دانشگاه ها با صنایع دفاعی و نظامی از سوی استادان صورت می گیرد. حوزه 

دانش، حوزه ای بدون مرز است و استادان باید به راحتی مراودات بین المللی 

داشته باشند، دستاوردهای خود را عرضه و از دستاوردهای  دیگران استفاده 

کنند؛ به همین خاطر، خیلی از مواقع، آمار شفافی در این زمینه وجود ندارد ولی 

تقریبا بدون بررسی هم می توان گفت که باید بهترین مراودات دانشگاه ها در 

داخل کشور مانند بسیاری از کشورهای دنیا، با حوزه های نظامی و دفاعی باشد. 

دانشگاه علم و صنعت چطور؟ تا چه حد با صنایع دفاعی و نظامی در ارتباط است؟
دانشگاه علم و صنعت هم بخش خوبی از فعالیت خود را در حوزه های مختلفی 

چون حوزه های مکانیک، مواد و متالورژی، برق و حوزه های دفاعی با صنایع و 

بخش های نظامی و دفاعی دارد. 

قراردادی که دانشگاه به تازگی با صنایع دفاع امضا کرده از چه قرار است؟
ما برای توسعه یک فناوری با صنایع دفاع تفاهمنامه ای امضا کرده ایم. این 

فناوری در بخش های مختلف صنایع دفاعی مورد استفاده قرار گرفته و در یکی، 

دو دانشکده نیز مورد مطالعه و بررسی بوده و در حال حاضر، امید تجاری شدن 

آن وجود دارد. شرکت سرمایه گذاری ما که الگوی تضمین متقابل را در کنار 

دانشگاه عرضه می کند، در مذاکراتی که با صنایع دفاعی داشته، آنها را مجاب 

کرده این فناوری را در قالب تجهیزات و قطعاتی خریداری کنند. به تازگی نیز 

تفاهمنامه خرید آن را امضا کرده ایم و همزمان قرارداد شرکت سرمایه گذاری را 

با دانشگاه برای نهایی کردن حلقه های آخر فناوری منعقد کرده ایم تا تحویل 

شرکت سرمایه گذاری دهیم. این فناوری، درواقع، فناوری تولید ورق های سه لایه 

است. این ورق های سه لایه تقریبا در همه یا بخش قابل توجهی از قطعاتی که 

فلزی است و نیاز به ویژگی های مختلفی دارد -که آن ویژگی ها را در یک لایه 

فلز نتوان تعمیم کرد- به کار می رود. این سه لایه ورق روی هم قرار می گیرند و با 

آنها می توان انواع مختلف فلزکاری را انجام داد. معمولا در هر بخشی از قطعات 

نظامی که نیازمند تحمل شرایط سخت و شرایط فشار، دما و نیروی بالا  باشد، 

می توان از این فلزات سه لایه استفاده کرد. 

ورود ارگان های نظامی به حوزه های علمی از نظر درآمدی چه تاثیری در 
کشور دارد؟

در بخش های نظامی بخشی از فناوری ها را در اشکال مختلف خرید می کنیم و 

بیشتر خریدها غیرمستقیم است، چون ما در برنامه ریزی های مدیریتی در حوزه 

دفاع اطلاع نداریم، نمی دانیم هزینه های تامین آنها چقدر می شود. به طور قطع، 

آن بخش از فناوری هایی که در داخل کشور تامین می شوند، باعث صرفه جویی  

قابل توجهی در سرمایه گذاری ها می شوند. ورود ارگان های نظامی به حوزه های 

علمی بیشتر در ارتقای فناوری های موردنیاز تاثیرگذار هستند و برای اینکه 

توان تدافعی کشور ارتقا پیدا کند؛ باید به عنوان دستاوردهای اصلی تعامل بین 

دانشگاه ها و حوزه های دفاعی به آن نگاه کرد.
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باصناییعنظامیباشند

آنچـــه پیـــش رو قــــــرار دارد، هفتمیـن بخـــش 

از سلسله گزارش های »نقش مــــولفه های دفاعی- 

نظامی در توسعه  علم و فناوری« است. ما در 6 گزارش قبلی نشان دادیم 

 سازمان های دفاعی و نظامی نقش اول را در توسعه و تغییر جابه جایی علم 

و دانش دارند؛ براساس همین پایه استدلال، در شماره ۲877، با عنوان 

»بودجه تحقیق و توسعه نظامی در سیطره قدرت های اقتصادی اروپا« نشان 

دادیم 99 درصد بودجه R&D اتحادیه اروپا در حوزه نظامی برای 6 اقتصاد 

برتر این قاره است.

 همچنین در شماره ۲89۰، با عنوان »مراکز نظامـی بزرگ دنیا پشتیبان توسـعه 

علمـی« با یک مقدمه نشان دادیم مراکز نظامی بزرگ ایالات متحده آمریکا 

قراردادهای تحقیقاتی کلانی را با مراکز دانشگاهی جهت توسعه فناوری های 

پیشرفته منعقد کرده اند. همچنین در شماره ۲893، طی گزارشی سراغ یک 

مصداق عینی در داخل کشور رفتیم و نشان دادیم جت آموزشی »یاسین« محصول 

این نگاه به موضوع علم بوده است. در شماره ۲9۰3 سراغ مشاور علمی سابق 

وزیر دفاع رفتیم و در گفت وگویی تفصیلی روند تاریخی حمایت های سازمان های 

دفاعی ایران از گزاره »علم« را مورد بررسی قرار دادیم، در شماره ۲9۱3 به سراغ 

یکی از شرکت های دانش بنیان رفتیم که با حمایت صنایع نظامی موفق به تولید 

محصولی در حوزه هوا و فضا شده که تکنولوژی آن در اختیار تعداد محدودی از 

کشورهای صاحب فناوری است. با همین استدلال در شماره ۲9۲۰، گزارشی را 

با عنوان »تعطیلی قطب دانشگاهی آمریکا با کاهش بودجه تحقیقاتی پنتاگون« 

منتشر کردیم که نشان می داد کاهش بودجه تحقیقاتی از سوی پنتاگون 

)وزارت دفاع آمریکا( خطر تعطیلی یک دانشگاه مهم این کشور را در پی داشته 

است. حال در هفتمین شماره به سراغ دانشگاهی رفته ایم که طی سال های 

اخیر قراردادهای مختلفی را در حوزه نظامی با صنایع دفاعی امضا کرده است. 

محمدرضا حیاتی
دبیر گروه   دانشگاه

»فرهیختگان«درگفتوگوبامدیر
همکاریهایعلمی،صنعتیوفناوری
دانشگاهعلموصنعتایران

چگونگیهمکاریهایارگانهاینظامی
بادانشگاههارادرتوسعهعلمبررسیمیکند


